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الأطروحة أو الرسالة عنوان  

 تاثٌر استئصال الغده الكضرٌه فً اناث الكلاب المحلٌه مستئصله المباٌض على هرمونً الاستروجٌن والبروجستٌرون  

الاطروحة او الرسالة ملخص  

  الخلاصــــة

 )الفص الاٌمن( مع استئصال المبٌضلغده الكظرٌة فً مستوى هرمونً الاستروجٌن والبروجستٌرون بعد استئصال ا الى معرفه تاثٌر التغٌرات الحاصلةهدفت الدراسه       

البصرة, فً تشرٌن الاول عام جامعه –الطب البٌطري ٌن والبروجستٌرون . اجرٌت الدراسة فً كلٌة على مستوى هرمونً الاستروج الاٌمن فقط لاناث الكلاب المحلٌة

( سنه وقد قسمت الحٌوانات الى ثلاث مجامٌع متساوٌة 5-0, حٌث اسخدم فٌها خمسة عشر من اناث الكلاب المحلٌه والتً ٌتراوح اعمارها تقرٌبآ)5106اٌار  -5105

ق جموعه السٌطره , مجموعه ازاله المبٌض الاٌمن ومجموعه ازاله الغدة الكظرٌة )الجانب الاٌمن( مع المبٌض )الاٌمن(  تم تحدٌد فترة الشب)خمس حٌوان لكل مجموعة, م

, 5, 0, 1لسحب الدم وهً ) والتغٌرات التً تحدث خلال الفترات المحدده التً تم اعتمادها عن طرٌق الفحص العٌانً للسوائل المهبلٌه للكلاب , السلوك الٌومً للحٌوانات

ساعة, كذللك تم دراسه  54( اسبوع , وجرت متابعه وتسجٌل التغٌرات السرٌرٌه والسلوكٌة للحٌوانات قبل ساعة من اجراء العملٌة وبعد العملٌة ب 8, 7, 6, 5, 4, 3

ً نهاٌه الفتره المعتمده للدراسه ولكل المجامٌع. وبعد قٌاس المعاٌٌر الكٌموحٌوٌه من التغٌرات النسٌجٌه لنسٌج المبٌض الاٌسر والغده الادرٌنالٌة الٌسرى بعد قتل الحٌوانات ف

آ مع مجموعة ٌض مقارنتعٌنات الدم التً سحبها مسبقا والتً تضمنت قٌاس مستوى هرمون الاستروجٌن والبروجستٌرون فً مجموعه المزاله الغده الادرٌنالٌه مع المب

(, 50.53±7.50(, )35.98±3.09تً )( اسبوع وال5, 4, 3, 5( فً الفترات )  P ≤1.151باٌض عند مستوى معنوٌه )السٌطرة ومجموعة المستئصلة الم

( اسبوع فً 8, 7, 5, 4, 5( فً الفترات )p≤1.15( تباعآ وعند قٌاس مستوى هرمون البروجستٌرون سجل انخفاض معنوي )0.56±31.15(, )5.36±31.18)

(, 1.71±1.39(, )1.79±1.106(, )1.73±1.33(, )0.51±1.09(, )1.75±1.107(, )1.45±1.148الكظرٌة والمبٌض الاٌمن والتً: )مجموعة المزالة الغدة 

 ة )الفص الاٌمن ( والمستاصله المبٌض)(تباعآ. التغٌرات النسٌجٌه التً لوحظت فً المقطع النسٌجً للمبٌض الاٌسر للمجموعه المستئصله الغده الكظر1.30±1.76ٌ)

ر فً المجموعه المزالة الغده الاٌمن( ملاحضه زٌاده اعداد وحجم الحوٌصلات, وكذللك اتساع الاوعٌه الدموٌه. اما التغٌرات النسٌجٌه فً الغده الكظرٌه الجانب الالٌس

 الكظرٌة والمبٌض الاٌمن ضمور فً نسٌج الغده الكظرٌة.
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Tital of Thesis 

Effect of Adrenalectomy on Ovariectomize Local Bitch on Estrogen and Progesterone hormones 

Abstract of Thesis 

Summary 

       The present study was conducted at the animal's house of Veterinary Medicine College–University of Basrah. Fifteen adult local female dogs were used 

in the present study. The study was done in October of 2015- May in 2016, the animals divided into three equal groups as: Control group: Intact animal none 

treated until end of the study, unilateral ovariectomy group: Intact treated with unilateral ovariectomy. Unilateral adrenalectomy and unilateral ovariectomy 

group: Intact bitches treated unilateral adrenalectomy and unilateral ovariectomy. All grouped examination at first month to determine estrous phase then 

treated according to dividable groups  in pro estrous phase , then the animals lets to eight weeks later , after that the animal were killed using over dose of 

anesthesia . The estrogen level of UADX &UOVE group was significant (p≤0.05) decrease in all period post operation compare with control group. Estrogen 

recorded significant (p≤0.05) decrease in 2, 3, 4, 5 weeks compare with UOVE group as (35.98± 3.19), (21.53± 7.21), (30.08± 2.36), (30.02± 1.56) 

respectively. Estrogen level in UOVE group show significant (p≤0.05) decrease in 24 h after   operation with 1 week compare with UADX&UOVX group, 

The level of progesterone hormone recorded significant (p≤ 0.05) decrease in period 1,2,4,5,7,8 weeks in UADX &UOVE group as (0.75±0.017),  

(1.20±0.019), (0.73±0.33), (0.79±0.016), (0.77±0.39), (0.70±0.29), (0.76±0.031) respectively compare with UOVE group. The level of progesterone 

hormone in all period show significant (p≤0.05) decrease compare with control group. The level of progesterone hormone were significant (p≤0.05) 

decrease in 3, 6 weeks compare UADX & UOVE group.  The treatment with UADX& UOVE causes atrophy and necrosis in ZG adrenal gland. There were 

increase numbers of large follicle in left ovary in UOVE & UADX group.               

 

 

 


